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Vážení spoluobčané,  

  

jsou před námi volby do zastupitelstva městyse, které se konají 23. a 24. 

září 2022.  

Možná čekáte, že zde budu rekapitulovat právě končící volební období. 

To ale nemám v úmyslu. Myslím, že vy sami můžete nejlépe posoudit, co vše 

se za tu dobu povedlo a realizovalo.  

Rád bych touto cestou poděkoval především bývalému starostovi Pavlu 

Eliášovi, který tuto funkci vykonával celých 19 let. Dále bych chtěl poděkovat 

všem zastupitelům, kterým nyní končí mandát. Jsou to: Pavel Eliáš, Tomáš 

Jeřábek, Ing. Jaroslav Lichtenberk, MUDr. Marie Novotná, Josef Pánek a Iva 

Plašilová, kterou po jejím úmrtí nahradil Jaroslav Marcal. Stejně tak děkuji 

všem organizacím, členům komisí a všem, kteří vykonávají práci pro městys. 

  V nadcházejících volbách Vám přeji správnou volbu při výběru nových 

zastupitelů a zvoleným zastupitelům, aby se jim dařilo naplňovat potřeby Vás 

občanů a rozvíjet a vylepšovat život v našem městysu. 

Na závěr bych nám všem popřál, aby se nám tu i nadále spokojeně žilo, 

abychom měli skvělé sousedské vztahy a společně udržovali atmosféru našeho 

městyse tak, jako doposud. 

                                                                                                                        -ms- 
 

  

Životní vzpomínky nejstarší občanky našeho městyse – II. část 
 

 Pokračování vzpomínek paní Boženy Jůvové na pohnutá léta poloviny 

minulého století, jak je převyprávěla pro Paměti národa není pouze subjektivní 

historický příběh jedné rodiny, ale memento pro další generace k moudrému 

společenskému zacházení s nejdůležitějšími hodnotami občanského soužití; se 

svobodou, demokracií, pluralitou názorů, svobodnými volbami. V konkrétní 

situaci pak vypovědí o odvaze a věrnosti zásadám. 

 

Pro bratra přijeli estébáci v pět ráno 
 

Dvaadvacátého srpna 1951 v pět ráno přijela ke statku Jůvových tři auta. 

Asi šest příslušníků StB se začalo dobývat do domu s úmyslem zatknout 

Boženina bratra Vladimíra. Na udání. „Šla jim otevřít maminka a ptala se, kdo 

to je? Oni řekli, že strojní a traktorová stanice. Mamince to bylo divné. Když 

jim otevřela, dali jí do ruky zatykač. Ale máma po nich házela botami a 

nadávala jim. Vláďa byl v trenkách, tak mu dovolili vzít kalhoty. Dali mu pouta 

na ruce a odvezli ho k výslechu,“ popisovala Božena Jůvová. „Jeho synovi byl 

tehdy rok. Pak hledal pořád v posteli tátu. Bylo to hrozné.“  
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29. února 1952 odsoudil státní soud 

v Praze Vladimíra Jůvu za velezradu k šestnácti 

letům odnětí svobody, propadnutí jmění, ztrátě 

čestných práv občanských a peněžitému trestu 

dvacet tisíc korun. „U soudu byla Vláďova 

manželka, maminka s tátou a já, nikdo jiný. 

Nesměli jsme se nikoho na nic ptát. Lifrovali 

nás hned ven,“ vzpomínala pamětnice. 

Důvodem bratrova odsouzení bylo ukrývání 

Jaroslava Marcala. Ten se v lednu 1949 pokusil 

o útěk do západního Německa. Na hranicích ho 

ale chytli a za trest poslali do Tábora nucených 

prací v Horním Jiřetíně. Odtud posledního 

srpna uprchl a začal se skrývat u svého 

známého Vladimíra Jůvy v Českých 

Heřmanicích-Borové. Tam se seznámil s Bohumilem Eliášem, který Jůvovy 

navštěvoval, a se kterým pak koncem roku skutečně emigrovali. U Jůvových se 

dále od března do září 1950 ukrýval člověk, o kterém se Božena Jůvová 

domnívá, že byl pravděpodobně konfidentem StB. 

Na práci a plnění dodávek zůstala na statku Vláďova manželka Libuše, 

stárnoucí rodiče a prarodiče. Po odsouzení jim zabavili veškerý majetek, včetně 

traktoru, který jim usnadňoval práci v hospodářství. Vladimír Jůva si odpykával 

trest v uranových dolech v Jáchymově. Jednou za rok měl povolenou kratičkou 

několikaminutovou návštěvu. „Jak jsme to nesli? Brečelo se ve dne v noci. 

Máma s tátou na hospodářství nestačili. Do deseti hodin večer dělali osmdesát 

kup jetele. Když vzpomínám, mám v sobě hrozný vztek na komunisty,“ dodala 

pamětnice. Komunistická perzekuce postihla i jejího bratrance Zdeňka Jůvu, 

který byl s rodinou 28. listopadu 1952 vysídlen z rodinného statku ve Lhůtě na 

Šumpersko. 

 

Maminka chodila potají pro vejce, abychom měli pro sebe 
 

Božena pracovala v kuchyni do roku 1954, kdy se objekt uzavřel, protože 

se vystavěl modernější ve Vertexu Litomyšl. V letech 1955-1961 pracovala 

doma a jako brigádnice v JZD České Heřmanice na nejtěžších pracích včetně 

nočních výmlatů. „Na statku jsme neměli nic. Všechno nám sebrali a 

zablokovalo se to tady. Mamka chovala dvacet slepic, všechno jsme museli 

odvádět – vejce, žito, pšenici. Ale plnit tak vysoké dodávky bylo nemožné. A 

tak maminka po nocích potají chodila do jedné chalupy pro vejce, abychom 

měli pro sebe. Říkali nám kulaci, ale byli jsme otroci,“ vyprávěla pamětnice 

s hořkostí. 

bratr Vladimír Jůva 1923 - 1983 
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Rodiče nakonec museli vstoupit do JZD. Nebylo 

jiné volby. „Táta nechtěl do JZD. Říkal, že to 

vydrží, ale nešlo to. Jednou vzal koně a šel do 

Litomyšle na okres. Tam jim řekl: ‚Vezměte si je! 

A vezměte si i mě! Ale já se vám pomstím, až 

přijde kluk domů!‘ Víte, co to bylo, tohle za 

komunistů říct!? Vyrazili mu zuby, ale přežil to,“ 

vyprávěla Božena Jůvová. Pamětnice se 

neubránila srovnání s nacistickou ideologií: „Za 

Němců jsme nenaříkali. Táta byl ve stodole a ti 

Němci, co byli u výmlatu, tak všechno nás 

nechali sklidit. Nechali nám slepice navíc. Za 

komunistů jsme dřeli jen na pokuty. To byly tak 

velké dodávky, že nebylo možné to zvládnout,“ 

popisovala trpce. 

 JZD České Heřmanice bylo založeno 16. srpna 1957. Josef Němeček ve 

své knize Osudy sedláků na Litomyšlsku po roce 1948 cituje z tehdejších 

Vesnických novin: „Vzhledem k tomu, že se jedná o obec výrobně důležitou 

pro náš okres, navštívila tuto agitační kolona, aby pomáhala založení JZD 

v obci. Po delším trvalém přesvědčování byly získány nové přihlášky.“ Pod 

tvrdým agitačním tlakem tehdy vstoupila do družstva většina místních rolníků 

s 90 % obecní výměry. Je možné, že mezi nimi byli i Jůvovi, protože na 

seznamu kulaků k 1. březnu 1959 už nefigurují. 

 V květnu 1960 Vladimíra Jůvu propustili na amnestii. „Statek 

samozřejmě nebyl náš, to bylo všechno zkonfiskované. Bratr musel platit třicet 

tisíc, aby tam mohl bydlet. Z kriminálu se vrátil s podlomeným zdravím. Nikdy 

o tom, co zažil, nemluvil. Oni o tom nesměli mluvit. Doma začal pít a kouřit,“ 

vzpomínala jeho sestra. Vladimír Jůva pak pracoval v JZD České Heřmanice a 

později se Vladimírovi a Libuši narodila ještě dcera Jitka. Těžká práce přivedla 

Boženina bratra do předčasného invalidního důchodu. Zemřel 5. února 1983 na 

následky práce v uranových dolech. 

 

 

Zprávičky ze školy a školičky 
 

 

V letošním školním roce otevíráme zcela novou třídu v přístavbě školy. 

Naše škola tedy bude mít 3 třídy. 1. třída – 1. ročník, 2. třída – 2. a 3. ročník a 3. 

třída – 4. a 5. ročník. Přijali jsme také novou paní učitelku, Mgr. Jitku 

Markovou.  

otec Stanislav Jůva 1894 - 1964 
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Došlo i k rekonstrukci ve školce, v kuchyni byla položena dlažba, nové 

obklady a namontována nová kuchyňská linka. Školní jídelna byla zvětšena 

probouráním s kanceláří, kde vznikl prostor šatny pro zaměstnance. 

V prostorách ložnice, jídelny a šatny MŠ byla položena nová podlaha. Pro lepší 

pohodlí dětí byl do herny zakoupen nový koberec. Do školky nastoupilo 7 

nových dětí. Kapacita MŠ je naplněna. V prvních měsících nového školního 

roku nás čeká – Den integrovaného záchranného systému ve Vysokém Mýtě, 

sportovní dopoledne se žáky základní školy a divadelní představení Víly 

Srdíčkové. 

Pokud byste měli zájem si školu a školku prohlédnout, zveme vás tímto 

na den otevřených dveří v pondělí 19. 9. od 14:00 do 17:00 hodin. 

Ve čtvrtek 1. září jsme v naší škole přivítali 36 školáků. Poprvé do 
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školních lavic zasedli naši noví prvňáčci – Prokůpek, Šimonek, Nelinka, Ondra, 

Jáchymek, Míša, Nikolka a Leontýnka. Přišel je přivítat i pan starosta, který 

k nám pravidelně dochází na zahájení a ukončení školního roku. Přejeme všem 

dětem dobrý start a úspěšný celý školní rok.  

 

           -ej a jk- 

 

TJ Sokol České Heřmanice 
    

 Skončily nám prázdniny a já se jdu pochlubit tím, co jsme těsně před a 

během nich zvládli. 

 12. června jsme 

uspořádali již tradiční 

Dětský den, kde na děti 

čekaly nejrůznější 

disciplíny, za jejichž 

splnění si mohly vybrat 

drobnou odměnu. Soutěží 

se zúčastnilo kolem 60 

dětí. Dále si děti mohly 

užít jízdu na poníkovi, 

skákací hrad, obří bubliny, 

zvířátka z balonků nebo 

malování na obličej. Celé 

odpoledne nádherně svítilo 

sluníčko, takže přišlo vhod i připravené osvěžení - bazénky s vodou.  

 

 V sobotu 16. července se uskutečnily dlouho připravované oslavy výročí 

100 let od založení našeho Sokola. V tělocvičně jste si mohli prohlédnout 

výstavu z historie naší tělovýchovné jednoty. K vidění byla spousta fotografií, 

plakáty z uspořádaných akcí, sokolské kroje, dresy našich úspěšných hráčů a 

prolistovat jste si mohli i kroniky vedené od samého založení. Na fotbalovém 

hřišti se nám předvedly nejmenší fotbalové naděje, nohejbalisté, volejbalisté, 

své umění s lasem a bičem předvedl profesionální cowboy, vyslechli jsme si 

něco málo z historie Sokola a sportovní část jsme zakončili fotbálkem v 

bublinách. Chybět samozřejmě nemohla ani tombola s krásnými cenami. Celý 

den bylo pro návštěvníky připraveno bohaté občerstvení - grilované prasátko, 

gulášovka, hranolky, palačinky, koláčky a mnoho dalších drobností. Vydařený 

den jsme zakončili s kapelou Rytmik.  

 Ve dnech 4.- 6. srpna se konal již druhý fotbalový kemp. Zúčastnilo se ho 

celkem 32 dětí ve věku 4-11 let, o které se staralo patnáct trenérů, rodičů a 
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pomocníků. Pro děti byl připraven program do podvečerních hodin, který 

kromě fotbalu zahrnoval ukázku první pomoci v podání Českého červeného 

kříže, ukázku práce hasičů, návštěvu profi trenérů z Volf academy, návštěvu 

profi hráčů Antonína Rosy a Pavla Černého, závod ve stylu Spartan race a pro 

asi 20 odvážlivců, kteří se rozhodli přespat, byla připravena noční stezka 

odvahy. Na závěr odehráli velký fotbalový zápas a odměnou jim byl skákací 

hrad. Ne všechny zúčastněné děti chodily pravidelně na fotbal, ale to se teď 

možná změní. 

 

V sobotu 27. srpna se po domácím zápase 1. A třídy České Heřmanice - 

Skuteč konala diskotéka, kde kvalitní hudbu doplnilo výborné jídlo 

připravované na grilu Vulcanus. 

 Hned v neděli 28. srpna se na hřišti konala další akce a to Ukončení 

prázdnin. Pro malé byla připravená opičí dráha a pro větší turnaj v petangu. 

Všichni, kdo přišli, si užili příjemné odpoledne a lehkým pohybem a pobytem 

na čerstvém vzduchu udělali něco pro své zdraví.  

 

Co nás čeká:  

 

10.12.  - Mikulášský pinec cup 

  

Naše oddíly:  

 

Fotbal děti: 

 Ještě před prázdninami odehrály všechny kategorie závěrečné turnaje. 

Turnaj bambin se konal 4. 6. na hřišti v Českých Heřmanicích a náš tým se za 

obrovské podpory mnoha fanoušků umístil na 4. místě z 16 zúčastněných týmů. 
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Turnaj mladší přípravky se konal v Králíkách a naši hráči skončili na 9. místě z 

11. Starší přípravka odehrála turnaj ve Srubech a skončila na 4. místě z 9. Na 

závěr sezóny proběhlo 30. června ukončení všech kategorií, kde si děti užily 

hravě sportovní odpoledne s rodiči.  

 Během prázdnin měly děti volno, aby si odpočinuly, a od září se znovu 

vrhnou do pravidelného trénování. 

 

Cvičení dětí: 

 Po prázdninové pauze se vrací i všeobecné cvičení. Děti ve věku od 4 let 

se budou scházet každý pátek nejprve na fotbalovém hřišti, dále dle počasí.  

 

 Nadále pokračuje i provoz kiosku, jehož otevírací dobu najdete na našem 

facebooku, kde můžete sledovat i všechny další aktuální informace o akcích 

Sokola.  

 

 Doufám, že jste si užili léto, a brzy zase nashledanou, ať už na našich 

akcích nebo na řádcích příštího Heřmánku. 

 

        Za Váš TJ Sokol ZZ a spol. 

 

Hasičské zprávy 

 
Předposlední týden prázdnin jsme strávili společně s 42 dětmi na letním 

hasičském táboře v areálu firmy Trelleborg na Potštejně. Přes počáteční starosti 
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s organizací a přípravou jsme se konečně dočkali a za neustávajícího deště jsme 

vyrazili s Avii, DA a autobusem na místo určení. Někteří vedoucí zde již den 

předem připravovali zázemí, aby bylo vše nachystané na týdenní program, který 

jsme dávali společně dohromady několik měsíců předem. Po příjezdu dětí jsme 

se ubytovali, ukázali si tábor, nabrali síly prvním společným obědem a poté 

jsme malé i větší táborníky rozdělili do 4 družstev (Modřiny, Žloutci, Zelení 

Baroni a Rudí střelci) – jména si každé družstvo zvolilo samo. Přidělili jsme 

oddílové vedoucí a vylosovali praktikanty z řad bývalých i současných 

reprezentantů hasičského soutěžního družstva. Poté jsme dle plánu spustili 

seznamovací hry a první den zakončili táborákem.  

To, co nešlo od začátku podle plánu, bylo počasí. Pršelo nám v podstatě 

celý pobyt vyjma středy, kdy jsme absolvovali 16 km celodenní výlet na hrad 

Litici. Pochod jsme si zpestřili pomocí her a sbírání soptíků. Ostatně ty jsme 

sbírali celý týden během bohatého programu obsahujícího například: Branný 

závod, Azimut, Pexeso, Míčky, Čokoládu, Skládání tematických básniček, 

fotbálek, přetahování lana a spoustu jiných her. Táborníkům jsme připravili také 

promítání kina, které se neobešlo bez točené limonády a popcornu, noční 

pohádkovou hru, retro diskotéku a noční přepad vlajky. Na závěr bylo jejich 

snažení korunováno celotáborovou hrou a hašením papírového domu, s kterým 

jim pomohli jejich vedoucí. Zazpívali jsme také spousty písniček u táborových 

ohňů a během dvou slunečných dnů jsme naběhli do Divoké Orlice a užívali si 

dostatku vody z vydatných dešťů předchozích dní.  

Táborníci se tak naučili spoustu nových her zaměřených z velké části na 

hasičský sport. Tedy, jsou z nich specialisté na střelbu ze vzduchovek, hašení 
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pomocí džberovek, čerpání vody z řeky, lezení na stěnu, orientaci v terénu 

pomocí buzoly, pomáhání kamarádům, disciplínu pořádek (v rámci možností) a 

taneční kreace.  

Pokud mohu mluvit za nás vedoucí, tábor se nám velice líbil a, i když to 

pro nás byla v tomto počtu nová zkušenost, myslím, že se nám vše podařilo 

společně zvládnout tak, abychom dokázali upoutat pozornost dětí, být jim 

kamarády, učiteli i kolegy při hraní her. Doufám, že se nám podaří v dalších 

letech navázat na tento za mě povedený restart a přitáhnout tak více dětí 

k hasičskému sportu v Českých Heřmanicích.  

Michal Šimek 

 
 

 

Projekt Společnou cestou ke kvalitnějšímu 

neformálnímu vzdělávání na území Litomyšlska 
 

Od května 2022 do srpna 2022 naše Komunitní škola zrealizovala kluby 

(klub řemesel a péče o rostliny) v pravidelných turnusech minimálně jedenkrát 

týdně. Také uspořádala tři projektové dny na téma IZS (záchranáři, policie, 

hasiči), které byly součástí příměstského tábora. A pro dobrovolníka komunitní 

školy zrealizovala jeden vzdělávací kurz - výuku cizích jazyků.  

Všechny tyto aktivity jsou hrazeny z projektu: 

Místní akční skupinou Litomyšlsko o.p.s. Společnou cestou ke 

kvalitnějšímu neformálnímu vzdělávání na území Litomyšlska. 
 
 
 

 

Komunitní škola České Heřmanice 
 

 

Co připravujeme: 

 

workshop na téma osobně sociální rozvoj 

vzdělávací výlety pro děti 

kurz španělštiny pro začátečníky 

kurz němčiny pro začátečníky i pokročilé 

kurz jak se učit cizí jazyk 

kurz českého jazyka (doučování) 
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Žádáme budoucí zájemce o kurz, aby se přihlásili na 

ks@ceskehermanice.cz nebo na tel. 737282144 Vacková L. Podle zájmu 

bude kurz otevřen. 
 

    -lv-

  

Příměstský tábor Komunitní školy 
 

Letošní tábor byl po dlouhé době jiný než obvykle. Kvůli rekonstrukci 

školky, kde mívá tábor zámezí, jsme museli řešit, kde se tábor uskuteční. 

Nakonec jsme tábor měli na předsálí kulturního domu. 

První termín byl ve dnech 11. 7. až 15. 7. Nesl téma záchranné složky 

IZS. První den jsme se seznamovali s prostory a okolím. Děti byly rozděleny do 

tří družstev (záchranáři, policisté, hasiči). Každé družstvo si malovalo své 

záchranářské auto, které pak věnovalo svým záchranářům. 

V úterý nás navštívila rychlá záchranná služba. Ne, že by někdo 

potřeboval pomoc. To naštěstí ne. Ale když pustili sirénu, lidé se divili i ptali, 

co se stalo. Děti si prohlédly sanitku, změřily si kyslík v krvi, vyzkoušely si 

lehátko i transportní křeslo. Měly vzdělávací blok o bezpečnosti a na konec 

jsme společně zavolali na předem domluvený hovor na číslo 155, kde si 

vyzkoušely, jak a co mají říct. když volají o pomoc. 

Ve středu nás čekala policejní hlídka z Vysokého Mýta a mluvčí PČR z 

Ústí nad Orlicí. Děti si prohlédly policejní auto, vyzkoušely neprůstřelnou 

mailto:ks@ceskehermanice.cz


 13 

 

 

vestu, helmu a policejní pouta. Strážníci dětem ukázali, co všechno musí mít u 

sebe a jak je to nepohodlné obzvlášť v těchto vedrech. Mluvčí jim vysvětlila, 

jak se mají správně chovat na komunikaci, jak je nebezpečné mluvit s cizími 

lidmi a jak se zachovat v dané situaci. 

Na čtvrtek se děti těšily nejvíce. Navštívili nás hasiči z jednotky Chocně a 

Vysokého Mýta. Opět si prohlédly 

hasičská auta. Vyzkoušely si helmy. 

Hasiči jim vyprávěli, co všechno mají na 

starosti a jak je velmi náročné být 

hasičem. Měly vzdělávací blok o 

prevenci, jak zacházet s ohněm a jak ho 

správně hasit. Hasiči je tak okouzlili, že i 

odpoledne si chtěly prohlédnout 

hasičskou jednotku v Českých 

Heřmanicích. 

V pátek jsme vyrazili na výlet na 

Horka, kde jsme si užili mnoho legrace a 

her. S dětmi jsme se rozloučili a už nás 

čekal další termín tábora ve dnech 18. 7. 

až 22. 7., který nesl téma Olympiáda. 

V pondělí se děti seznámily s 
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novou vedoucí Klárou z Chocně. Ta jim připravila krásný týden plný soutěží a 

disciplín. A na konci olympiády, tak jak to bývá, všechny děti byly odměněny 

medailemi. 

Celý tábor se o jídlo staral Míša Šimků s babičkou, těm patří velké 

poděkování, že jsme měli celý tábor plná bříška, a za krásný úklid Janě 

Janečkové – děkujeme. 

Další poděkování patří našim asistentům, kteří se střídali během tábora: 

Eva Konečná, Nikola Kopecká, Jan Přívratský, Pavlínka Balcarová, Renča 

Pánková. – děkujeme. 

A naši hlavním vedoucím za první týden Lence Vackové a za druhý týden 

Kláře Ptáčkové – děkujeme.  

A také, abychom nezapomněli na všechny, kteří se podílí na chodu tábora, 

musíme poděkovat naši šikovné paní účetní Jindřišce Pánkové. 

A děkujeme panu Pánkovi za sponzorský dar. Děkujeme a těšíme se na 

budoucí spolupráci. 

         -lv- 

 

 

Ach ti čápi… 
 

V letošním prvním čísle Heřmánku jsem psal, jak se těšíme na přílet 

našich čápů a podobně. Nikdo z nás ale netušil, že bohužel ani letošní rok 

nebude v poklidu. 

Ale pěkně 

popořádku. První na 

hnízdo přilétl odpoledne 

6. dubna a druhý krátce 

po obědě 9. dubna. Tím 

začaly běžné 

„procedury“ jako je 

páření, úpravy a 

přístavba hnízda. 

Bohužel si opět 

neodpustili ty svoje lumpačiny v podobě poskakování po těch nejvíce 

naleštěných autech a podobně. Kolem 15. dubna se zdálo, že konečně zahnízdili 

a sedí na vejcích. To se ale záhy stalo omylem a oba se začali opět různě 

potulovat po okolí a čas od času byli nucení bránit své teritorium včetně hnízda 

proti nezvaným návštěvám v podobě jiného páru čápů, nebo osamělého    

jedince - s největší pravděpodobností toho zbylého z loňského páru. Co bylo 

důvodem, se nepodařilo zjistit. Mimo jiných možností jsou v podezření i kuny, 
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kterých v naší lokalitě je poměrně dost, a protože jsou dokonce hájené a nemají 

zde přirozeného predátora, tak si tu prakticky dělají, co chtějí. 

S povzdechem jsem sledoval kamerové záznamy, nebo on line přenosy 

z okolních či vzdálenějších hnízd, jak nejdříve v hnízdech přibývají vejce a po 

měsíci jak se postupně líhnou mláďata. A že jich letos ve hnízdech bylo 

poměrně dost - většinou 4, někde i 5 čápat. Bohužel v pozdější době buď sama 

příroda, nebo i samotní rodiče v některých hnízdech provedli redukci na nižší 

stav. Ale i tak je v letošním roce poměrně vysoké číslo odchovaných čápů. 

Celková čísla nejsou dosud známá, ale věřím, že pár zajímavých čísel 

z letošního pobytu čápů v České republice vám budu moci zveřejnit 

v posledním Heřmánku letošního roku. 

Ty naše uličníky jsme viděli na hnízdě v úterý 16. srpna večer a pak již 

víc ne. Prostě využili krásné termické počasí a vyrazili do zimovišť a nám 

nezbývá nic jiného, než zase počkat do jara, kdy se snad na naše hnízdo vrátí. A 

pokud by vám po nich bylo opravdu hodně smutno, tak zajděte k budově MŠ a 

ZŠ a pokochejte se alespoň pohledem na pěkné sousoší hnízda čápů instalované 

před ní… 

                       -jr- 

 
 

Jarmark v Českých Heřmanicích 2022 
 

Deštivá sobota o jarmarku se stávala realitou a i do plánování začaly 

prosakovat velké pochybnosti. Nakonec ale ponechat den i místo zvítězilo. 
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Chtěla bych jménem obce i farnosti poděkovat 

všem, kteří pomáhali s přípravami, většinou ve 

svém volném čase. 

Velké dík všem, kteří měli odvahu přijet se 

svými stánky a výrobky, květinami, kořením, 

šitím, dobrotami… 

Velkému zájmu se opět těšila střelnice, do které 

růže z krepového papíru zhotovily ženy 

z Chotěšin, ze sto padesáti jich na příští rok 

zbylo třináct kusů. 

Cukrovou vatu tradičně prodávala Pavlínka, 

Klárka a Natálka. Ve farním domě bylo možno 

se osvěžit u kávičky a zákusku.  

Za přípravu občerstvení bych chtěla poděkovat 

mužům i ženám z SDH České Heřmanice. 

Tradičně na jarmark patří koláče z Netřeb a trubičky z Borové, za které též moc 

děkujeme. Jejich oblíbenost je tak veliká, že příště bude muset být objednávka 

opět větší ☺. 

I přes nepřízeň počasí se jarmark z pohledu organizátorů podařil a to díky vám 

všem, kteří jste přišli.            

                                                              -mn- 
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Sbor pro občanské záležitosti informuje 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

                    -ak- 

                                                                 

Dle plánu preventivně výchovné činnosti v oblasti požární prevence pro rok 

2022 obec zveřejňuje v měsíci říjnu následující článek 
 

Rozmrazování  plamenem 

 

Požáry vzniklé rozmrazováním patří mezi časté případy v zimním období v 

každém roce. Především v zimních měsících, kdy dochází k náhlému snížení 

venkovní teploty, nejsou spoluobčané a organizace na tento pokles důsledně 

připraveny. Dochází pak k zamrzání vodovodních potrubí, dopravních 

prostředků, přístrojů, strojů a armatur. 

Ze statistiky požárů jsou známé případy, kdy došlo k požáru zemědělských 

objektů, případně k otravě dobytka oxidem uhelnatým a následně k jeho úhynu. 

Příčinou bylo rozmrazování zamrzlého vodovodního potrubí zapálením slámy, 

kterou se potrubí obložilo.  

Po víkendové návštěvě u rodičů se rodinka vrátila do svého domku a 

majitel zjistil, že je zamrzlé potrubí ústředního topení ve sklepě. Jak na to, když 

je v domě velká zima, pomůže nám benzinová letlampa, ale ouha nastala zrada, 

V červenci oslavili své životní jubileum 70 let paní Marcela 

Pekařová z Netřeb a 75 let pan Jiří Vaněk z Českých Heřmanic.  

V srpnu oslavil své životní jubileum 75 let pan Zlatko Richter 

z Českých Heřmanic.  

 

Jménem redakce všem jubilantům gratulujeme a přejeme hodně zdraví 

do dalších let. 
 

V červnu se Kláře Pospíšilové a Vojtěchu Verovi narodil syn Matěj. 
 

Rodičům gratulujeme a Matějovi přejeme v životě hodně štěstí a zdraví. 
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staré noviny a pavučiny v těsné blízkosti potrubí se snadno a rychle vzňaly a 

majitel se musel dát na ústup. Zahřál se on i hasiči, kterým se naštěstí podařilo 

zachránit obytnou část domu. 

Obdobně známe případy požárů dopravních prostředků, především 

nákladních automobilů a autobusů, které jejich řidiči rozmrazovali rozděláním 

ohně pod vozidly. Obdobný postup známe v mnoha dalších případech, příčinou 

však vždy bylo rozmrazování nepřípustným způsobem a výsledkem pak požár 

se značnými škodami. 

Přitom známe řadu bezpečných způsobů rozmrazování, které však osoby 

provádějící rozmrazování nepoužívají jen proto, že trvají o trochu déle než 

uvedené nebezpečné způsoby. Je to především rozmrazování horkou vodou, kdy 

zamrzlé potrubí, armaturu, či další předmět poléváme horkou vodou, nebo nám 

pomůže horká pára.  

Nejčastěji dochází k zamrzání vodovodních potrubí, kde lze doporučit 

především elektrické rozmrazování. Je to způsob, při kterém se používají 

rozmrazovací transformátory, toto rozmrazování smí provádět poučená osoba a 

lze jej použít jen na kovová potrubí, nejsou-li jednotlivé části izolačně 

oddělené. Další osoba musí sledovat, nedochází-li k nadměrnému oteplování 

potrubí, především tam, kde nemáme jistotu, že se nedotýká hořlavých částí 

objektu, či zda není izolováno hořlavým materiálem. Zde je možnost vzniku i 

po provedeném rozmrazení. 

Při dodržení uvedených způsobů a podmínek rozmrazování lze vzniku 

požáru bezpečně předejít. V každém případě však vyloučíme použití otevřeného 

plamene. I když jsou uvedené bezpečné způsoby možná trochu pracnější a 

zdlouhavější, tuto nevýhodu mnohokrát vyváží to, že objekty a zařízení 

ochráníme před vznikem požárů a následných škod. 

      -ms- 

 

Informace z úřadu městyse 
 

Hledá se nový správce Kulturního domu! 

 

Pracovní poměr – Dohoda o provedení práce – odměna – 150 Kč/hod. 

Termín nástupu od 1. 1. 2023 

Koho hledáme? Osoba správce KD by měla být přiměřeně fyzicky zdatná, 

zručná, s technickým nadáním, samostatná, časově flexibilní (občasná práce i o 

víkendech a v noci) a organizačně schopná. Základní znalost práce na PC a 

řidičský průkaz skupiny B není podmínkou, ale výhodou. 
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Co Vás čeká? Především správa a údržba budovy kulturního domu a jeho 

vybavení jako zajištění revizí, provádění drobných oprav, běžná údržba, 

udržování pořádku ve vnitřních i venkovních prostorách. 

Příprava prostor pro akce (svatby, přednášky, konference, výstavy, koncerty), 

komunikace s klienty, technická a logistická podpora po dobu konání akce a 

konečné vyúčtování akce. 

Časová náročnost – 0 – 60 hod. /měsíčně – počet hodin se odvíjí od potřeb a 

množství konaných akcí. 

Více informací Vám sdělí starosta M. Sobel na tel. č. 724 186 294. 

 

Akce Obecní dům v Českých Heřmanicích 

Práce na rekonstrukci budovy bývalé fary stále pokračují. Rádi bychom řekli, 

že se blížíme do finále, cíl je sice nadohled, ale ještě to chvíli potrvá. Aktuálně 

se dokončují vnitřní omítky, podlahy a zateplení budovy. Následovat bude 

fasáda, sanace krovů a dokončovací práce.  
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Výstava na sýpce – Architektura ne/tradiční 

 

Ve spolupráci s Ing. Arch. Barborou Šedovou jsme připravili v unikátním 

prostředí naší barokní sýpky výstavu, která Vám přiblížila stavební materiály a 

technologie, které prověřil čas a ze kterých můžeme čerpat v současnosti a 

hledat v nich inspiraci i do budoucnosti. Výstava byla otevřena na zavolaní 

každou sobotu a neděli od 30.7. až do 11.9. v čase 13.00 – 18.00 hod. 

Největšímu zájmu se těšila v den otevření v rámci Staročeského pouťového 

jarmarku. Na poslední den výstavy v neděli 11. 9. proběhla komentovaná 

prohlídka, doplněna o odborný výklad od samotné tvůrkyně výstavy.  

 

Přijďte se podílet na tom, jak bude náš městys vypadat za pět let! 

 

6. října v 18 hodin v kulturním domě startuje občanský strategický tým. 

 Milí spoluobčané, začátkem října nás čeká pokračování toho, k čemu 

jsme před prázdninami udělali první krok. 14. června jsme se sešli na komunitní 

dílně a hledali odpovědi i na otázku Co se mi v městysi nelíbí, co změnit? 

Pozváni byli všichni, ze všech místních částí. Ale sešlo se nás málo, na to 

kolik lidí zde žije.  Po dvou letech pandemických uzávěr, kdy obecní život 
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strádal, se úvodní komunitní dílny zúčastnilo 18 občanů. Sympatické bylo, že 

vedle tradičních „opor“ obecního života se na práci aktivně a s chutí podíleli i 

nově přistěhovaní sousedé.  

Přesto se mnozí z Vás stále ptají „A o co jako jde?“  Střednědobý 

komunitní plán, cíl čtyř budoucích setkání občanského týmu, je více než 

rozvojový dokument.  Je to výsledek zájmu a společné práce aktivních občanů 

dávající na papír veřejný zájem městyse, nápady a chuť spolupodílet se na 

rozvoji. Ukazuje aktuální potřeby a také, do čeho je třeba investovat. Když 

mluvíme o investicích, nejde jen o cesty a stavby, ale o náš společný život v 

městysi. 

 Díky plánu, který vznikne společně s občany, získá zastupitelstvo silný 

mandát k jeho uskutečňování. To je také důvodem pro účast nově zvolených 

zastupitelů. Přidanou hodnotou bude důvěryhodnost strategie při posuzování 

žádostí městyse a dalších subjektů v něm působících o příspěvky z dotací a 

grantů.                   

A ještě něco: plán, který si sami připravíte, budete brát jako svoje dítě! 

Podobný plán neděláme poprvé. Dlouhodobá strategie vznikla komunitně v 

roce 2014. Na úvodním setkání se tehdy sešlo na 80 lidí. Společné plánování 

pokračovalo střednědobým plánem z roku 2017, který končí letos, a řada z vás 

se aktivně podílela na společném návrhu centra městyse. 

Současný Střednědobý plán Městyse České Heřmanice na roky 2023 - 

2028 je spolufinancován z programu Podpora zpracování strategických 

dokumentů obcí Pardubického kraje. Daný program ukazuje, jak je i pro náš 

kraj důležitá účast občanů na životě venkovských sídel.  

Pokud se rozhodnete na našem společném plánu spolupracovat, tak 

následujících schůzek se nemusíte obávat. Práce týmu je vedena zkušeným 

facilitátorem. Každé zhruba dvouhodinové setkání se nese v přátelském duchu a 

tvůrčí atmosféře. A abychom neměli hlad a žízeň, bude zajištěno drobné 

občerstvení.  

 

Tak nezapomeňte!  6. října v 18 hodin v kulturáku! 

 
Poznámka nakonec: Facilitátor je profesionál mimo obecní společenství, který 

řídí postup práce, uplatňuje společně přijatá pravidla týmu a brání možným 

konfliktům mezi jeho členy. A má i smysl pro humor. 
 

 

Likvidace kuchyňského oleje 

Ke sběru použitého kuchyňského oleje slouží nádoba umístěná na 

sběrném místě na parkovišti naproti KD a ve sběrném dvoře v Netřebech. Nově 

máte ale možnost umístit naplněnou, dobře uzavřenou PET lahev s označením 
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České Heřmanice na popelnici při svozu komunálního odpadu. Nevylévejte 

použitý kuchyňský olej do odpadů, šetřete životní prostředí i životnost naší 

kanalizace, které tyto oleje velmi škodí.  

-ms a pl-                                                                                       
 

                    

 

Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

 

Dne 7. 6. 2022: 

 

ZM schválilo: 

• hospodářský výsledek z hlavní činnosti městyse – zisk ve výši 

2.741.145,28 Kč, z hospodářské činnosti městyse ztráta ve výši 

227 605,13 Kč. Dále závěrečný účet Městyse České Heřmanice za rok 

2021 bez výhrad. Součástí závěrečného účtu byla zpráva o výsledku 

přezkoumání hospodaření městyse za rok 2021 se závěrem, že při 

přezkumu nebyly zjištěny chyby a nedostatky. 

• účetní závěrku městyse za rok 2021. 

• účetní závěrku příspěvkové organizace Mateřská škola České Heřmanice 

za rok 2021 a dále převedení hospodářského výsledku této PO za r. 2021 

ve výši 13.670,37 Kč do rezervního fondu. 

• účetní závěrku příspěvkové organizace Základní škola České Heřmanice 

za rok 2021 a dále převedení hospodářského výsledku této PO za rok 

2021 ve výši 54.379,95 Kč do rezervního fondu. 

• Smlouvu o poskytnutí dotace v rámci Programu obnovy venkova 

Pardubického kraje č. OŽPZ/22/22421 jejímž předmětem je účelové 

poskytnutí investiční dotace ve výši 100.000 Kč z rozpočtových 

prostředků Pardubického kraje na akci „Vybavení učebny v ZŠ České 

Heřmanice“ v celkové ceně 300.220 Kč vč. DPH. 

• úhradu faktury D. Šrutovi, České Heřmanice za vícenáklady při 

výkopových pracích a nákupu kameniva na dopadové plochy v rámci 

akce Modernizace centra volnočasových aktivit v Českých Heřmanicích 

ve výši 15.485 Kč. 

• Dodatek č. 4 k vyhlášce Zásady pro poskytování prostředků ze sociálního 

fondu (dále jen „Fond“) zřízeného k zabezpečení kulturních a sociálních 

potřeb dle § 5 zákona č. 250/2000 Sb. o rozpočtových pravidlech 

územních rozpočtů, v platném znění. Tento dodatek určuje výši příspěvku 

zaměstnavatele a ze soc. fondu zaměstnancům a starostovi městyse. Při 
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dohodnuté ceně za oběd 80 Kč bude zaměstnavatel zaměstnanci přispívat 

40 Kč z rozpočtu a dále 20 Kč ze soc. fondu a zaměstnanec bude hradit 

20 Kč. Starostovi bude zaměstnavatel přispívat 60 Kč ze soc. fondu a 

starosta bude hradit 20 Kč. 

• nejvýhodnější nabídku na realizaci akce „Rekonstrukce MŠ“ od 

společnosti Sefir s.r.o., Zlonín v ceně 492.371 Kč vč. DPH, při které 

došlo k druhé části rekonstrukce kuchyně, rozšíření jídelny, výmalby spol. 

prostor a výměny podlahové krytiny. 

• žádost a povolilo výjimku z nejnižšího počtu žáků pro školní rok 

2022/2023 v Základní škole České Heřmanice stanoveného v prováděcím 

právním předpise, s tím, že se zřizovatel zavazuje uhradit zvýšené výdaje 

na vzdělávací činnost školy, a to nad výši stanovenou krajským 

normativem. Minimální počet žáků v základní škole bude ve školním roce 

2022/2023 35 žáků. 

• počet členů zastupitelstva městyse na další volební období v počtu 7. 

• Smlouvu o poskytování služeb č. 4991000480 mezi městysem a 

společností Ekola České Libchavy s. r. o., kterou se stanovují ceny 

zajištění přepravy, využití či odstranění odpadů ve vlastnictví objednatele, 

nájem sběrných nádob a poskytování ostatních služeb. 

• nabídku na elektroinstalatérské práce – silnoproud, slaboproud a příprava 

pro místní rozhlas v rámci akce „Obecní dům“ od spol. Sefir s.r.o., Zlonín 

v ceně 216.900 Kč vč. DPH. 

• nabídku na akci „Rekonstrukce ZŠ“ (rekonstrukce wc) od spol. Sefir 

s.r.o., Zlonín v ceně 118.273 Kč. vč. DPH. 

• nabídku spol. FAKTA PRESS, Svitavy na natočení 10 min. videospotu z 

akce Sraz rodáku na Netřeby v ceně celkem 1.750 Kč vč. dopravy. 

 

ZM jednalo: 

• o žádosti L. Čechala, jednatele společnosti KAZO CZ s.r.o., se sídlem 

Litomyšl o ukončení nájmu nebytových prostor v budově pohostinství č. 

p. 99 dohodou a zároveň o požadavku na uzavření nové nájemní smlouvy 

na pronájem těchto prostor mezi městysem a společnost Ghí od Srdce 

s.r.o., Litomyšl. ZM pověřilo starostu vyvěsit záměr na pronájem těchto 

prostor.  

• opětovně jednalo se žadateli o koupi p.p.č. 21/8 v k.ú. Chotěšiny o 

výměře 248 m2, která byla oddělena geometrickým plánem č. 100-

080/2022 z p.p.č. 21/4 v k.ú. České Heřmanice za účelem zřízení 

přístupové cesty k p.p.č. 21/1 v k.ú. České Heřmanice. ZM se shodlo na 

částce 150 Kč/m2. Žadatelé s navrhnutou cenou souhlasili. ZM pověřilo 
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starostu vyvěsit záměr na prodej tohoto pozemku. Žadatelé uhradí návrh 

na vklad do katastru nemovitostí a náklady na sepis kupní smlouvy. 

• o stanovení kritérií pro výběr nájemce do obecních bytů. ZM navrhlo 

několik variant, které budou zpřesněny na dalších jednáních ZM. 

• o zápisu z opětovného jednání se zástupcem České pošty, s.p. ze dne 

30.5.2022 o změně způsobu obsluhy pošty v Českých Heřmanicích 

související s projektem České pošty, s.p.:  Pošta Partner. ZM se shodlo, že 

městys nemá v současné době kapacity na provoz Pošty Partner. 

• o pověření delegáta za městys do Výběrového orgánu MAS Litomyšlsko 

o.p.s. Litomyšlsko. ZM se shodlo pověřit opětovně MUDr. M. Novotnou. 

 

 

ZM vzalo na vědomí: 

• zápis z Valné hromady společnosti Vodovody a kanalizace Vysoké Mýto 

s.r.o., konané dne 18.5.2022. 

• informaci, že v rámci projektu „Přívětivý Mikroregion Vysokomýtsko“ 

probíhá další fáze a aktuálně se připravují zadávací podmínky pro 

výběrové řízení na redesign a vylepšení stávajícího webu městyse.  

• Informace starosty o obdrženém Návrhu na stanovení záplavového území 

drobného vodního toku Sloupnický potok, který městys obdržel od Úřadu 

Vysokého Mýta; o Řízení o změně č. 4 územního plánu České 

Heřmanice; o Zprávě o daňové kontrole na akci „Modernizace sběrného 

místa v Českých Heřmanicích“; o výsledku setkání u projektu 

Modernizace silnice II/317 – průtah; o jednání se žadateli o koupi p.p.č. 

71/4 v k.ú. České; o nových cenách energie v budovách městyse; o 

potřebě navýšení odměny pro dohody o provedení práce, kdy je aktuální 

výše 100 Kč/hod.  

 

Diskuze:  P. Eliáš – informoval o setkání s makléřem ohledně pojištění majetku 

městyse a dále o probíhajících jednáních ohledně opravy zborcené zdi u Šupky. 

J. Marcal – informoval o možnostech využití Programové účelové dotace na 

podporu jednotek sboru dobrovolných hasičů obcí Pardubického kraje na 

pořízení požární techniky a věcných prostředků požární ochrany v období 2021 

– 2024.; J. Pánek informoval, že příkopy Sloupnice – Netřeby jsou posekány 

pouze z půlky, dále že je třeba opravit díry na komunikaci v Netřebech; J. 

Lichtenberk – vyslovil žádost o narovnání hranic pozemku p.č. 15 v k.ú. 

Chotěšiny aby bylo možné pozemek oplotit.; MUDr. M. Novotná: vyslovila 

poděkování E. Morávkové za výsadbu na Borové. Dále upozornila, že ohrada 

kolem kontejnerů v Českých Heřmanicích je třeba opravit.  
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Dne 12. 7. 2022: 

 

ZM schválilo: 

• kupní smlouvu mezi městysem a J. Coufalem, Chotěšiny na prodej 

pozemku městyse p. č. 21/8 v k.ú. Chotěšiny za 37.200 Kč. 

• nájemní smlouvu mezi městysem a P. Říhou, České Heřmanice na 

pronájem pozemku městyse p. č. 71/4 v k.ú. České Heřmanice za roční 

nájemné ve výši 44 Kč. 

• nájemní smlouvu mezi městysem a společností Ghí od Srdce s.r.o., 

Litomyšl na pronájem nebytových prostor v budově pohostinství v 

Českých Heřmanicích za měsíční nájemné ve výši 3.500 Kč. 

• navýšení odměn za práce na dohodu o provedení práce na 150 Kč/hod. od 

1.8. 2022. 

• Rozpočtové opatření č. 4/2022 v předložené podobě. 

• pořízení 11 ks notebooků Dell Vostro 3510 do nové učebny v ZŠ České 

Heřmanice od společnosti Lubomír Dočkal DoNet, Litomyšl za cenu 

celkem 179.553 Kč vč. DPH. 

• nabídku společnosti Opravex s. r. o., Nymburk na opravu výtluků na 

místních komunikacích v ceně do 84.216 Kč vč. DPH. 

• sponzorský dar TJ Sokol České Heřmanice, z.s., České Heřmanice ve výši 

1.000 Kč do tomboly v rámci oslav 100 let. 

 

ZM zrušilo:  

• usnesení č. 18/2017 a schválilo nová pravidla při zadávání zakázek 

malého rozsahu, při zakázce do 300 tis. Kč bez DPH může být osloven 

pouze jeden zhotovitel a při zakázce nad 300 tis. Kč bez DPH a více 

budou osloveni minimálně tři zhotovitelé. 

 

ZM jednalo: 

• o množících se žádostech občanů na rozšíření kapacity Z-Boxu 

společnosti Zásilkovna, umístěného na parkovišti naproti KD, jehož 

současná kapacita je nedostačující.  

• o podmínkách pro výběr nájemce do obecních bytů. Předložený návrh byl 

doplněn o další podmínky. ZM si ponechalo lhůtu na rozhodnutí o finální 

podobě podmínek do dalšího jednání. 

• o přípravě projektu MK 9c, která je součástí projektu rekonstrukce 

místních komunikací. ZM se shodlo na ukončení projektu v části za 

kanálem v místě, kde MK přechází v travnatou část. Důvodem je 

uskutečnění prodeje zbylé části komunikace majiteli sousedního 

pozemku, který projevil zájem o její možný odkup. Dále ZM jednalo o 
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žádosti spol. VK CAD s.r.o., Vysoké Mýto o stanovisko k záměru „Reko 

MS České Heřmanice č. p. 72“ která řeší přepojení odběratelů na jinou 

větev plynovodu, který by měl být umístěn do pozemku městyse pod MK 

9c. ZM nemá námitek za předem dohodnutých podmínek.  

• o žádosti Komunitní školy České Heřmanice o možnosti využití prostor 

městyse – předsálí kulturního domu, soc. zázemí na CVA a tělocvičnu 

v rámci konání příměstského táboru. ZM s využitím prostor souhlasilo za 

stanovených podmínek pronájmu. 

• o žádosti o přemístění sběrného místa v Chotěšinách. ZM se shodlo na 

dvou možných lokalitách, kam by bylo možné kontejner umístit. ZM 

pověřilo starostu projednat tyto možnosti s občany Chotěšin. 

• o potřebě opravy smuteční vývěsky. ZM se shodlo oslovit na tuto opravu 

V. Eliáše, Tisová. 

• o žádosti J. Kopeckého, Česká Třebová o využití prostor před kulturním 

domem v termínu 18.7. v rámci své předvolební kampaně. ZM souhlasilo 

s uskutečněním akce dle OZV 3/2019 o místním poplatku za užívání 

veřejného prostranství. 

• o předložených úpravách v projektové dokumentaci k akci „Modernizace 

silnice II/317 České Heřmanice – průtah“. ZM souhlasilo s většinou 

zapracovaných změn projektové dokumentace a o nejasnostech pověřilo 

starostu osobně jednat. 

• o končícím Strojním pojištění sekačky GRILLO Climber. ZM se shodlo 

uzavřít novou pojistku v případě, že její cena nepřesáhne částku 5.000 

Kč/rok vč. DPH.  

 

ZM vzalo na vědomí: 

• oznámení správce kulturního domu v Českých Heřmanicích, který ze 

zdravotních důvodů ukončí svoji činnost správce k 31.12.2022.  

• informace starosty o osobní schůzce se zástupkyní CBS nakladatelství 

s.r.o., která přijela nabídnout knihu leteckých fotografií Vysoké Mýto a 

okolí z nebe. Starosta informoval ZM, že Mikroregion Vysokomýtsko se 

rozhodl tuto knihu zakoupit a každé obci, která je součástí svazku knihu 

věnuje v 25 vydáních; o kolaudaci nové učebny v Základní škole České 

Heřmanice, která proběhla dne 19.7.2022; o probíhajících pracích na 

Obecním domě; o výrobě sítí do oken na soc. zázemí v CVA v ceně do 

2.000 Kč.  

 

Diskuze:   

Starosta navrhl zakoupit 30 l sud piva jako poděkování brigádníkům za 

odvedenou práci v místní části Netřeby při přípravách na sraz rodáků. P. Eliáš 
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informoval o probíhajícím jednání o úpravě pojištění majetku městyse a o 

jednání s náměstkem hejtmana pro Pardubický kraj M. Kortyšem ohledně 

opravy zborcené opěrné zdi ve vodní nádrži Šupka. J. Pánek informoval, že lidé 

umísťují do velkoobjemového odpadu věci, které tam nepatří a dále vznesl 

dotaz na umístění makety policisty. MUDr. M. Novotná informovala o nabídce 

E. Morávkové, Chotěšiny na odbornou konzultaci v péči o okrasné rostliny v 

městysu. Dále informovala o probíhajících přípravách na blížící se Jarmark. 

Dále upozornila na nutnou úpravu výsadby dřevin určených na vybudování 

přírodního iglú na naučné stezce v Borové.   

 

Dne 23. 8. 2022: 

 

ZM schválilo: 

• Rozpočtové opatření č. 5/2022 v předložené podobě. 

• nabídku Miroslava Horáčka, Pardubice na provedení jednorázové hlavní 

prohlídky mostního objektu L3 v městysu v ceně 5.000 Kč a dále mostní 

běžné prohlídky na 6 objektů a 2 propustků v ceně celkem 24.000 Kč. 

• Dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo mezi městysem a společností STABYT, 

bytové družstvo v Ústí nad Orlicí v rámci akce „Obecní dům v Českých 

Heřmanicích“, kterým se navýšila cena díla o vícepráce ve výši 

243.120,63 Kč vč. DPH na celkovou částku 22.952.588,06 Kč vč. DPH a 

změnil se termín dokončení díla na 15 měsíců od data předání staveniště. 

• text zadávací dokumentace k výběrovému řízení na akci „Rekonstrukce 

místní komunikace 11c“. Dále navržené členy výběrové komise pro 

otevírání obálek, posouzení a hodnocení přijatých nabídek v rámci 

výběrového řízení na tuto akci. ZM pověřilo starostu k podpisu smlouvy o 

dílo s vybraným dodavatelem na základě rozhodnutí výběrové komise. 

• předložený Provozní řád Centra volnočasových aktivit České Heřmanice, 

jehož nedílnou součástí je ceník pronájmů. 

• předložené podmínky pro výběr nájemce obecního bytu. 

• dodatky mezi městysem a společností JAFIS s.r.o., Litomyšl v rámci akce 

„Obecní dům v Českých Heřmanicích“. Dodatek č. 1 k příkazní smlouvě 

na odborný technický dozor investora, kterým se mění doba plnění září–

prosinec 2022 a současně se jím navyšuje odměna za činnost na celkovou 

částku 348.480 Kč s. DPH a dodatek č. 1 k příkazní smlouvě související s 

obstaráním záležitostí souvisejících s výkonem koordinátora BOZP, 

kterým se mění doba plnění září–prosinec 2022 a současně se jím 

navyšuje odměna za činnost na celkovou částku 125.840 Kč s DPH. 
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• společnosti Centrum pro dětský sluch Tamtam, o. p. s., Praha 5 finanční 

dar z rozpočtu městyse ve výši 5.000 Kč na sociální terénní službu Raná 

péče Morava a Slezsko, která je poskytována našim občanům. 

• Mysliveckému spolku Březina České Heřmanice, Sloupnice finanční dar 

z rozpočtu městyse ve výši 1.000 Kč na pořádání akce 50. ročník 

Sloupenského poháru konaného dne 4.9.2022. 

• finanční dar ve výši 500 Kč Farní charitě Litomyšl. 

 

ZM souhlasilo: 

• se žádostí majitele nemovitosti č.p. 142 o umístěním vlastního dopravního 

zrcadla na pozemku městyse 1193/23 v k.ú. České Heřmanice. ZM 

podmínilo umístění zrcadla souhlasem majitele sousedního pozemku 

p.p.č.1193/22. 

• s úhradou nákladů za vyhotovení GP č. 434-417/2020 ověřeného 

příslušným katastrálním úřadem dne 19.7.2022 pro směnu částí pozemků 

v soukromém vlastnictví st. 61, 93/1, 93/2, 93/3 s částí pozemků městyse 

p.č. č. 90, 1205 a 1326/28 v k.ú. České Heřmanice ve výši 32.270 Kč a 

uhrazením poplatku za vklad do katastru nemovitostí a 1/2 nákladů za 

vyhotovení směnné smlouvy. 

 

ZM jednalo: 

• o žádosti o příspěvek od IV-Nakladatelství s.r.o., Plzeň na vydání a 

distribuci publikace „Pozor drogy“ formou uveřejnění své prezentace 

v publikaci za cenu prezentace ve výši od 8.500 Kč bez DPH. ZM se 

shodlo žádosti nevyhovět, městys upřednostňuje podporovat organizace 

v regionu. 

• jednalo o návrhu společnosti RESPECT, a.s., Pardubice na úpravu a 

aktualizaci pojistné smlouvy - Pojištění majetku a odpovědnosti od spol. 

Generali Pojišťovna a.s. Aktuální pojistné činí 42.087 Kč/ročně za movitý 

majetek městyse v hodnotě 2 mil. Kč a nemovitý v hodnotě 81,4 mil. Kč. 

ZM navrhlo upravit navýšení aktuální pojistné částky movitého majetku 

městyse na 4 mil. Kč a nemovitého na 105,5 mil. Kč se spoluúčastí 

20.000 Kč. Dále pojištění odpovědnosti starosty a zastupitelů ve výši 5 

mil. se spoluúčastí 2.500 Kč a přidání katastrálního území Chotěšiny. 

• o žádosti TJ Sokol České Heřmanice o pronájem prostor pohostinství. 

Starosta je informoval, že byla nedávno podepsaná smlouva s novým 

nájemcem. Starosta navrhuje nabídnut pro tyto účely prostory předsálí a 

navrhuje, že náklady za energie do výše 1.000 Kč uhradí městys. Nájem 0 

Kč. ZM pověřilo starostu jednat s předsedou TJ Sokol České Heřmanice. 

 



 30 

 

 

ZM vzalo na vědomí: 

• informaci o plánované schůzce s projektanty k akci „Modernizace silnice 

II/317 – průtah“. ZM se shodlo na upřesnění projektu v těchto částech: 

přechod pro chodce a parkoviště u KD, zpevnění silnice u vodní nádrže 

Šupka, křižovatka na náměstí.  

• Informaci MUDr. M. Novotné o schůzce s Mgr. Jiřím Švecem z 

Národního památkového ústavu a Ing. arch B. Šedovou v prostorách 

Sýpky v Českých Heřmanicích, aby zhodnotili její stav a potřeby opravy 

této budovy.  

• Informaci starosty, že jednal se společností STABYT, bytové družstvo v 

Ústí nad Orlicí o opravě zborcené zdi ve Vodní nádrži Šupka. Po 

vypuštění nádrže a prohlídce stavbyvedoucím se ukázalo, že zborcení je 

větší, než vypadalo a žádá si rozsáhlejší opravu, než bylo původně 

myšleno. Dle vyjádření firmy není možné z jejich strany provést v 

letošním roce. 

• Informaci starosty o vyjádření Krajského úřadu – odbor rozvoje, oddělení 

územního plánování ke Změně č. 4 Územního plánu městyse České 

Heřmanice, který upozornil na rozpor textové a grafické části návrhu 

změny územního plánu a na rozpor grafické části návrhu změny 

územního plánu a jejího odůvodnění. Ze strany projektanta byly zahájený 

práce na sjednání nápravy, po jejímž dokončení bude nutné celou změnu 

č. 4 znovu veřejně projednat. 

• Informace starosty o zápisu z valné hromady Mikroregionu 

Vysokomýtsko, která se uskutečnila 28.6.2022; o podání žádostí o změnu 

v projektech Modernizace ZŠ a Bezbariérovost ZŠ České Heřmanice 

z důvodu zpoždění na straně výrobce s dodáním schodolezu do budovy 

ZŠ; o vyjádření společnosti Zásilkovna k žádosti o rozšíření kapacity 

umístěného Z-boxu v našem městysu, které není aktuálně možné, protože 

jeho vytíženost nepřesahuje v průměru 50% za poslední 2 měsíce po sobě 

jdoucí; o vyřazení MK 4c-3 z projektu na opravu místních komunikaci, 

protože po proběhlých pozemkových úpravách je majetkem ČR a nebude 

tedy možné žádat dotace na její opravu; o nutnosti vybudování nové 

kanalizace od budovy bývalé fary. O neformálním sezení s občany 

Chotěšin jehož hlavním bodem bylo přemístění kontejneru na bioodpad. 

Z této schůzky vzešel požadavek na umístění kontejneru na železo; o 

plánu s ředitelkami ZŠ a MŠ uspořádat v měsíci září Den otevřených 

dveří v ZŠ, MŠ. ZM navrhlo zajistit drobné občerstvení formou koláčků a 

jednohubek. 

 

 

 



 31 

 

 

Diskuze:   

P. Eliáš informoval, že protéká střecha v pohostinství a dále o možnosti 

společného nákupu energií na burze s pomocí spol. SMS ČR. J. Pánek – 

požádal o postřik chodníků a cest a kolem budov městyse v Netřeby 

Roundupem. Dále upozornil,  že je třeba obnovit staré dřevěné prvky na 

dětském hřišti v Netřebech. MUDr. M. Novotná – vyslovila poděkování všem 

pořadatelům za přípravu a organizaci jarmarku. A dále navrhla věnovat část 

vytěžených peněz (500 Kč) Farní charitě Litomyšl. Dále informovala ZM, že 

11.9. v rámci konání Dnů evropského dědictví se uskuteční na sýpce 2 

komentované prohlídky k výstavě Architektura Ne/tradiční. Urgovala umístění 

kontejneru na barevné sklo ve sběrném místě na parkovišti. V závěru navrhla 

odkládat větve mimo kontejner na bioodpad a poté naštěpkovat. ZM se bude 

tímto návrhem dále zabývat. 

                                                                                                          -ms a pl-                                                                                       
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